
29. června 2023  / číslo 6 / ročník 53 / www.okd.cz

OKD loni vytvořila zisk 5,1 miliardy korun. 
1,8 miliardy získá stát ve formě dividendy
STONAVA –  Těžební  společnost OKD  
uzavřela rok  2022 s čistým   ziskem   
ve výši 5,1 miliardy korun, což je nej-
více od roku 2011. Objem výroby činil 
2,1 milionu tun uhlí a tržby se vyšpl-
haly na 14,1 miliardy korun. Provozní 
zisk (EBITDA) před operacemi sou-
visejícími s tvorbou rezerv byl 6,4 mi-
liardy korun. 1,8 miliardy korun ze 
zisku bude vyplaceno státu formou 
dividendy. 

„V loňském roce jsme dosáhli his-
toricky nejvyšších prodejních cen. 
Jednou z příčin bylo oživení prů-
myslové výroby po období pozna-
menaném koronavirem. Nejvíce 
ale trh černého uhlí ovlivnila válka 
na Ukrajině a následná energetická 
krize v Evropě, která byla do značné 
míry vyvolána embargem na ruské 
uhlí v kombinaci s omezením expor-
tu uhlí z Polska a narušením dlou-
hodobých přepravních tras. To vše 
vedlo  k extrémnímu růstu cen ener-
getického i koksovatelného uhlí,“ 
vysvětlil generální ředitel a před-
seda představenstva OKD Roman 
Sikora.

1,8 miliardy korun ze zisku bude 
prostřednictvím jediného akcionáře 

OKD, společnosti PRISKO, převede-
no státu formou dividendy. Část pro-
vozního zisku použila OKD k tvor-
bě rezerv, z nichž hodlá po ukončení 
těžby financovat dohodnutý sociální 
program i technickou likvidaci dolu 
ČSM. „Až skončíme s těžbou, chce-
me vše vypořádat a uklidit za sebou 
z prostředků, které jsme vydělali,“ 
řekl Sikora.

„Loňské hospodářské výsledky 
svědčí o tom, že pokračování těžby, 
o němž jsme rozhodli na konci  loň-
ského roku, je správným krokem. 
OKD sehrála důležitou roli při řeše-
ní energetické krize  a zabezpečová-
ní plynulých dodávek elektrické ener-
gie a tepla. Pokračování těžby tak bylo 
a je přínosem nejen pro akcionáře, ale 
i pro odběratele,“ uzavřel Sikora.

Představitelé těžařů uctili s hornickou 
veřejností oběti největší důlní tragédie
KARVINÁ – Vedení společnosti OKD se 
přidalo k účastníkům pietního aktu, 
který v Karviné-Dolech uctil obě-
ti vůbec nejtragičtějšího důlního ne-
štěstí v Ostravsko-karvinském re-
víru. V důsledku výbuchu a požá-
ru v jamách Františka, Hlubina a Jan 
při něm 14. června 1894 přišlo o život 
235 horníků a záchranářů. Do kaplič-
ky nad epicentrem výbuchu, která se 
stala symbolickým hrobem, jelikož 
se nepodařilo vyvézt na povrch těla 
všech zemřelých, byla umístěna při 
této příležitosti i socha Nejsvětějšího 
Srdce Ježíšova. Pietní akt uspořádal 
spolek Stará Karviná.
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Bezpečnostní heslo měsíce: Požár plynů nejlíp uhasíš – hasičákem práškovým.

Cvrčci a myši,  
i to žije v dole

Vědci z Ostravské univerzity udělali v OKD 
unikátní výzkum, jehož výsledky zaujaly 
nejen odborné akademické kruhy.

3 Špičkový plavec 
z Dolu ČSM

Libor Hracki se chystá do finského Tampere 
i japonské Fukuoky, kde chce bojovat 
o medaile hlavně v oblíbeném stylu prsa.

4 Karviná je zpět 
v nejvyšší soutěži

Městský fotbalový klub s generálním 
partnerem OKD splnil svůj cíl a vrátil se  
mezi nejlepší týmy, nová sezona se blíží.
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INFORMAČNÍ MĚSÍČNÍK 
SPOLEČNOSTI OKD, a.s.Horník

Vážení spolupracovníci,
blíží se konec prvního pololetí letošního roku 
a v tomto téměř poločase je třeba vyhodno-
tit, co se nám v provoze letos povedlo lépe 
či hůře.

K výsledkům letošního roku přispěla 
naprostá většina zaměstnanců, našich 
i dodavatelských, proto pořadí vyhodnocení 
neznamená, že by jeden provoz byl důležitější 
než jiný. Bez příprav, zmáhání, vybavování 
a likvidace, důlní dopravy, elektrikářů a stroj-
ních specialistů, centrálního odtěžení, celého 
útvaru závodního dolu by se na povrch 
nedostala ani tuna.

V oblasti bezpečnosti nás hned 12. 1. 
potkala mimořádná událost, důlní otřes 
v porubu 401 206/1, při kterém jsme 
bohužel ztratili kolegu, pana Tomáše Pavlicu. 
Čest jeho památce. Dalších 21 kolegů bylo 
zraněno fyzicky nebo psychicky tak, že jsou 
dodnes v pracovní neschopnosti. To je pro 
nás opravdu velká ztráta. 

Ve statistice evidovaných i registrovaných 
úrazů a úrazové četnosti si vedeme výrazně 
lépe než loni. Věřím, že je to z části i díky bez-
pečnostní kampani, kterou jsme pro zlepšení 
výsledků v oblasti bezpečnosti vypsali.

Nepovedlo se nám udržet porub 402 202, 
který přípraváři v termínu připravili, zahájili 
jsme práce na vybavování a porub měl najet 
od července na těžbu. Kvůli ohniskům 
samovznícení ve vydobytých nadložních 
i sousedních porubech musela být oblast 
v úzkém okruhu preventivně uzavřena. 
Jednou z příčin bylo i to, že ve stejném čase 
v podloží jel porub 463 200/2 ve sloji Natan, 
vypouštěním značkového plynu jsme později 
prokázali průtah důlního ovzduší ze závalu 
porubu 463 200/2 do 402 202, proto inerti-
zace dusíkem nebyla dostatečně účinná.

V provozu rubání se podařilo zdárně 
vydobýt a zlikvidovat porub 292 207, kde 
dodavatelský kolektiv Alpexu dlouhých 15 
měsíců bojoval s nízkou mocností kolem 
130 cm uhlí a s přesmykovými poruchovými 
pásmy. Od dubna kolektiv vedený hlavním 

předákem Dariuszem Heczkem velmi 
úspěšně kopal v porubu 463 312. Výborný 
byl výkon kolektivu Kamila Turoně v porubu 
293 200/3, dobývání bylo ukončeno téměř 
o měsíc dříve, než bylo v plánu. Méně se 
dařilo kolektivu Miroslava Vaľanyho v porubu 
463 206, kde se trápili s těžkými stropními 
podmínkami a dokončili dobývání téměř 
o dva měsíce později, než jsme předpo-
kládali. Nejtěžší podmínky řešil kolektiv 
Pavla Kully, kterého nyní střídá ve funkci 
hlavního předáka Roman Badura, v porubu 
463 200/2. V prvních třech měsících roku 
dosahovali výborných výsledků, od dubna 
však došlo k výraznému zhoršení stropních 
podmínek, zejména ve vrchní části porubu. 
Přestože hornické práce jsou vedeny správně 
a probíhá nadstandardní zajišťování stropu 
a pilíře rovinami, svorníky, lepením, dochází 
k opakovanému vysypání nadložních hornin 
a vyjíždění pilíře. Měsíční těžby se tak pohy-
bují pod 9 000  t  a porub je už o dva měsíce 
opožděn.

V provozu vybavování a likvidace chci 
zejména ocenit překliz technologie z porubu 
463 310 do 463 312. Ve ztížených pod-
mínkách z hlediska mikroklimatu a vzniku 
samovznícení podali excelentní a obětavý 
výkon podpořený zejména správnými 
protizáparovými opatřeními stanovenými 
závodním dolu.

A jak na tom byli přípraváři? Excelentně! 
Do konce května drželi metráž nad plánem, 
a to i přesto, že místo 315 m nových ražeb 
pro přípravu porubu 402 202 přezmáhali 
a přibrali chodby původní, což se do metráže 
nepočítá, ale ušetřili jsme čas i materiá-
lové náklady na výztuž. Navíc proti plánu 
chybí dva kombajnové kolektivy, které byly 
nasmlouvány, ale dodavatelská firma je 
nedodala. Nebudu vyjmenovávat jednotlivé 
kolektivy, ale všechny poruby připravily 
v dobré kvalitě a před plánovaným termínem, 
402 202 i 293 200/2 o téměř dva měsíce 
dříve, 400 000 bude obfárán také o dva 
měsíce rychleji. Porub 402 206 by měl být 
připraven pro vybavování dokonce o tři měsí-
ce dříve, tam k urychlení pomohlo i zkrácení 
směrné délky porubu kvůli erozi a tektonice. 
Výborné výkony při ražení nám pomůžou 
nahradit téměř celý výpadek způsobený 
uzavřením porubu 402 202.

Chtěl bych vám všem poděkovat za odve-
denou práci. Do konce letošního roku bude 
splnění naplánovaných cílů ještě těžší, ale 
na to my jsme přece zvyklí a věřím, že to opět 
dáme.

Přeji všem krásné léto a  povedené 
dovolené.

Zdař Bůh!
David Hájek, ředitel Provozu

Údržba dobývacího kombajnu v ranní směně.
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Setkání uhelné branže 
v Polsku pod patronátem 
těžařů z Česka
KOCIERZ – Zástupci největších těžebních, koksárenských a zpracova-
telských podniků se potřinácté účastnili Svatokřížského úpraváren-
ského setkání (Świętokrzyskie spotkanie przeróbki kopalin), jež se 
stalo ideální platformou ke sdílení informací, zvyšování konkuren-
ceschopnosti a k rozvoji celého sektoru. Strategickým partnerem 
tohoto ročníku byla OKD a účastnil se jej také generální ředitel 
a předseda představenstva Roman Sikora.

„Hlavním přínosem bylo nesporné obohacení účastníků o zkuše-
nosti s různými způsoby třídění uhlí mokrou cestou s cílem získat ze 
vsázky surového uhlí co největší výnos,“ prohlásil Sikora. Dvoudenní 
konferenci v horské lokalitě Kocierz v Beskidech východně 
od Biełsko-Bialej, označil za místo, kde představitelé jednotlivých 
„uhelných“ sektorů mohou, i v neformální atmosféře, sdílet své 
zkušenosti a seznamovat se se žhavými technickými novinkami.

Horníci na golfu, po vyhodnocení výroby došlo na Texas Scramble
KARVINÁ – Všechny týmy výbor-
né skóre, velmi těsné výsledky, 
od posledního k prvnímu místu 
rozdíl jen tří ran. Tak dopadl tur-
naj pro hlavní předáky rubání, 
příprav a vybavování a likvidace 
a vedoucí jejich úseků v karvin-
ském Golf Resortu Lipiny. Hře 
nicméně předcházela dopoled-
ní porada s vedením společnosti 
OKD, na které se především hod-
notilo plnění úkolů ve výrobě.

Od generálního ředite-
le a předsedy představenstva 
těžební společnosti Romana 
Sikory na ní mj. zaznělo, že do-
savadní výsledky jsou slušné: 
„Držíme se nad business plá-

nem a plníme všechny obchod-
ní ukazatele.“ Hodnocení do-
padlo dobře i pro čelbové, pro-
tože nejen splnili danou metráž, 
a dokonce přidali i něco navíc, 
ale zejména zajistili přípravu 
porubů v termínech, čímž důl-
ně-technickým službám umož-
nili chystat nové porubní bloky.

„Celkový letošní plán těž-
by je 1,1 milionu tun,“ navazo-
val na to ředitel provozu David 
Hájek, který poté vyhodnotil 
úspěchy i méně povedené akce, 
které proběhly v dole od po-
čátku roku, a představil plány 
v těžbě na roky 2024 a 2025. 
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Zástupci těžařů na pietním aktu.
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Hlavní předáci a vedoucí provozních úseků na Lipinách.
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Obfarávka v ohradníku ve znamení 
slušných výkonů s kombajny AM 50
STONAVA – Měsíčních metráží hodně nad sto 
metrů dosahovaly kolektivy hlavních pře-
dáků Tibora Pavlíka, Waldemara Paśika 
a Romana Kadlece při obfarávce nového 
bloku 293 200/2 v ohradníku na severní lo-
kalitě stonavské šachty. Postupovaly s kom-
bajny AM 50 v profilech SPN 14 a SPN 16 
s přibírkou kamene ve sloji s průměrnou tří-
metrovou uhelnou mocností.

Do oblasti nastoupili v prosinci nejprve ra-
ziči od Pavlíka a vytvořili jednačtyřicetimetro-
vou zarážku. „V lednu přidali 153 metrů, i když 
během ražby přecházeli z horní do spodní láv-
ky 29. sloje,“ popsal směnový technik pro-
vozu příprav Petr Pavera práce na výduš-
né třídě 293 240/2,  kde se pracovalo  v reži-
mu pondělí – pátek. Aby bylo pracoviště ob-
sazené v nonstop provozu, vystřídal od února 
osádky Pavlíka dodavatelský kolektiv Alpexu 
s Paśikem z úseku vedeného Bogdanem 
Bajaczykem. A hned z toho byl druhý nejlepší 
letošní čelbový výkon se 162 metry.

„Ještě ve druhém měsíci dojel Paśik 
k prorážce, na které dělal v březnu prv-
ní řez 293 260/7 z pilířové strany a připsal 
si na konto dalších 153 metrů,“ pokračo-
val Pavera. V dubnu se na této čelbě cou-
valo s kombajnem a rozšiřovalo se ze záva-
lové strany s číslem prorážky 293 260/2. 
Celkem z toho bylo 143 metrů. Následovalo 
150 květnových metrů včetně vytoče-
ní s technologií a ražbou tzv. „za skuru“ 

a v tomto měsíci se po posledních jedna- 
dvaceti metrech dodavatelé z Alpexu pro-
bíjeli. Mimochodem, svými výkony dosáh-
li na tomto pracovišti  v období od ledna 
do června pěti limitních výkonů.

Na opačné straně obfarávky musel podle 
směnového technika provozu příprav čekat 
kolektiv Kadlece až do března, kdy skonči-
la těžba v provozovaném porubu 293 200/3. 
„Po dokopání nastoupil na někdejší vý-
duch 293 220/2, který bylo zapotřebí nej-
prve vybavit jak kombajnem, tak odtěže-

ním. Po velikonočních svátcích se razilo,“ 
upřesnil Pavera. Kadlecovy osádky měly 
na čelbě postup 97 metrů v dubnu a 122 
metrů v květnu. I tady se ke konci couvalo 
do místa pro vyklízecí kanál dokopané stě-
ny 293 200/3, do které se nakonec kolektiv 
z úseku Romana Čápa po vytvoření respové 
odbočky probil a pak po  přibírce počvy vy-
tvořil důlně-technickým službám dopravní 
cestu pro překliz těžební technologie.

„Když tam Paśik už ve druhé červnové de-
kádě dorážel z druhé strany, začala proráž-
ka bubřet, přestože byla ukotvena lanový-
mi kotvami,“ uvedl směnový technik přípra-
vářů. Znamenalo to povolání přibírkových 
part, vlastní s hlavním předákem Tomášem 
Navrátilem a dodavatelů s hlavním pře-
dákem Jiřím Pluskalem, které s nakladači 
Hausherr proti sobě za deset dnů projeli a při-
bírali až na pár metrů skoro celou prorážku 
bloku 293 200/2. „Mezitím si tam vybavovači 
už chystali dopravní trasu a montážní komo-
ru pro sekce,“ dodal Pavera.

Rubáňoví i čelboví se po květnu udrželi 
v plusu na business plán
STONAVA – Druhý měsíc po sobě se 
podařilo v těžbě dosáhnout tech-
nického režimu pouze jedinému ko-
lektivu. A to dodavatelům z Alpexu 
s hlavním předákem Dariuszem 
Heczkem z úseku vedeného 
Januszem Wójciechiem Piełkou, 
kteří též dosáhli na svůj třetí limit-
ní výkon. Na čelbách se mohly sto-
procentní úspěšností v jejich plně-
ní od ledna do května pochlubit dvě 
party – hlavních předáků Marka 
Noworyty a Waldemara Paśika 
z úseků vedených Romanem Čápem, 
respektive Bogdanem Bajaczykem.

„Díky za květnové výsledky,“ 
poznamenal při vyhlašování „li-
miťáků“ v Horní Suché ředitel 
Provozu David Hájek. OKD totiž 
byla po pěti měsících tohoto roku 
o deset tisíc tun uhlí nad business 
plán (zatím se letos nafedrovalo 
celkem 435 tisíc tun). I když květ-
nová těžba dosáhla sedmapadesáti 
tisíc tun, což činilo osmaosmdesát 
procent technického režimu (sta-
noven byl na pětašedesát tisíc tun), 
přesto se čísla stále držela nad bu-
siness plánem.

„S odbytem nám pomohly i zdro-
je mimo důl. Co se samotné produk-
ce týče, museli jsme kvůli cenám 
změnit strategii prodeje. Minulý 
rok bylo energetické uhlí dražší než 
koksovatelné, a my jsme proto měli 

v plánu upravovat koksovatelné uhlí 
na to energetické. Všechno je ale ji-
nak, UVPK zase stojí dvakrát to-
lik co energetika, takže se orien-
tujeme i na něj,“ vysvětlil ředitel 
Provozu. Energetické uhlí se pod-
le něho promítne do výsledků opět 
až ve čtvrtém kvartále s nájezdem 
porubu 400 000. OKD každopádně 
pro rok 2023 nasmlouvalo výhod-
né ceny za „energetiku“ s odběrate-
li, což pomůže zajistit dobré hospo-
daření. „Co se rubání týče, stále platí 
plán, že pojedeme až do konce roku 
2025,“ vzkázal Hájek.

Kulla zůstal i přes výpadek
v čele těžební extraligy
Květnovou situaci v těžbě shrnul ve-
doucí provozu rubání Roman Janulek: 
„Technický režim i limitní výkon měli 
jen excelentně fedrující dodavate-
lé z Alpexu v porubu 463 312, kde ko-
pali navzdory těžkým klimatickým 
podmínkám a potížím s hydrauli-
kou či překlizem technologie.“ Ve stě-
ně 463 206 se horníci od Miroslava 
Vaľanyho z úseku Karla Pochopeně 
potýkali nadále s propadajícím se nad-
ložím. To samé se muselo řešit i v blo-
ku 463 200/2 u osádek Pavla Kully  

z úseku Rostislava Riedla. „Kullovu 
kolektivu se sice v této stěně moc ne-
daří, měl tam také v květnu největší vý-
padek, ale pořád zůstává na čele rubá-
ňové extraligy,“ upozorňoval Janulek.

Zatímco v blocích 463 200/2 
a 463 312 se pokračovalo i ten-
to měsíc v nepřetržitém provozu, 
Vaľanyho kolektiv dojel v tom svém 
463 206 na stop čáru. „Vystřídá nám 
ve 463 312 horníky od Heczka,  ti do-
stali za úkol dokončit přípravu na li-
kvidaci porubu 401 206/1. Dodavatelé 
z Alpexu by měli pracovat na počátku 
července na čtyři party, výluka nevý-
luka.  Dokončit třetí a  čtvrtý mani-
pulační prostor pro budoucí pleně-
ní a výkliz sekcí mechanizované vý-
ztuže, těžit do zásobníku, který bude 
v tom čase k dispozici, a pak likvidovat 
kombajn se sběrným dopravníkem,“ 
doplnil vedoucí provozu rubání.

Ražby byly nadprůměrné
Na čelbách podle ředitele Provozu 
Hájka vedení OKD ocenilo dosavadní 
nadprůměrný výkon, byť se nedostá-
valo kolektivů. V květnu bylo vyraže-
no 760 metrů při překonání technic-
kého režimu o dvacet metrů. Za ob-
dobí prvního až pátého měsíce do-
sáhli čelboví na 3 190 metrů, přičemž 
na business plán byli v plusu 118 me-
trů. „Je o co bojovat! Od konce léta 

potřebujeme další kolektiv s kombaj-
nem, ve výběrovém řízení uspěla fir-
ma  Alpex, u které máme jistotu, že 
jako dlouholetý, spolehlivý a důvě-
ryhodný partner potřebný kolektiv 
dodá, “ uvedl Hájek s tím, že podmín-
kou pro splnění letošních výrobních 
cílů je zajištění přípravy a vybavení 
bloků 400 000 a 402 206. 

K další situaci na čelbách se vyjádřil 
vedoucí střediska příprav Petr Glas: 
„V květnu osádky  Michala Omelky 
z úseku Romana Čápa dokončily raž-
bu nové základny ve sloji Natan, kde 
zahajujeme montáž  prvního kombaj-
nu MR 340 s cílem urychlit obfárání 
budoucího porubu 463 202/1. A kdy-
by nás nepotrápila příroda, byly by vý-
sledky minulého měsíce ještě lepší.“

Trable potkaly dodavatelské ra-
ziče z úseku Alpexu vedeného 
Januszem Zgudou a hlavním předá-
kem Tomaszem Figurou, když jim 
na ražbě výdušné třídy 402 246/2 do-
šlo vlivem erozivního pásma a tekto-
nické poruchy, a mimoto i v nedob-
rých úklonových poměrech,  k neoče-
kávanému zastavení ražby, vycouvání 
a vyplenění části chodby a následné-
mu zaražení do výchozí prorážky v ji-
ném než plánovaném místě. „To bude 
mít dopad v podobě zkrácení směrné 
délky porubu 402 206 o cca šestade-
vadesát metrů,“ uzavřel Glas.

Velké čelbové stěhování

Přelom května a června se ukázal velmi náročným obdobím pro provoz příprav z hlediska or-
ganizace a logistiky. Stěhovaly se totiž čtyři ražičské (včetně Paśikova a Kadlecova z 29. sloje) 
a dva přibírkové kolektivy (Navrátilův a Pluskalův také z oblasti nového porubu 293 200/2), 
včetně veškerého vybavení a technologie. „Enormní byly hlavně požadavky na jízdy lokomotiv,“ 
poznamenal směnový technik Pavera.

Kolektiv hlavního předáka Romana 
Kadlece z úseku vedoucího Romana 
Čápa na čelbě 293 220/2 vyrazil 122 
metrů při průměrném postupu 6,1 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
30,5 centimetru na raziče a směnu. 
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Kolektiv hlavního předáka Marka Nowo-
ryty z úseku vedoucího Romana Čápa 
na čelbách 400 060/2 a 400 060/3 
vyrazil 93 metrů při průměrném postupu 
4,65 metru denně, čemuž odpovídal čel-
bový výkon 23,25 centimetru na raziče 
a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Waldemara 
Paśika z úseku Alpex vedoucího Bogdana 
Bajaczyka na čelbách 293 260/2 
a 293 220/2P vyrazil 150 metrů při 
průměrném postupu 4,84 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 28,46 
centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Dariusze 
Heczka z úseku Alpex vedoucího Janusze 
Wójciecha Piełky v porubu 463 312 nako-
pal 29 656 tun při postupu porubní fronty 
100,9 metru, čemuž odpovídal denní 
průměrný postup 3,36 metru a rubáňový 
výkon 19,77 tun na horníka a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Tibora Pavlíka 
z úseku vedoucího Adriana Firly na čelbě 
402 246/3 vyrazil 36 metrů při průměr-
ném postupu 1,89 metru denně, čemuž 
odpovídal čelbový výkon 9,47 centimetru 
na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Vladimíra 
Slíže z úseku vedoucího Adriana Firly 
na čelbě 402 220/1 vyrazil 34 metrů při 
průměrném postupu 2,27 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 11,33 
centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Andrzeje Sta-
zewskiego z úseku Alpex vedoucího Ar-
kadiusze Węglarze na čelbě 400 040/1 
vyrazil 96 metrů při průměrném postupu 
3,1 metru denně, čemuž odpovídal čel-
bový výkon 18,22 centimetru na raziče 
a směnu. 

Kombajn AM 50 na čelbě.

Boje s přírodou: zmáhání 
počvy sbijáky a přibírka 
až na dva metry
STONAVA – Dodržení termí-
nů stavební připravenos-
ti dalších porubů, vytvoře-
ní podmínek pro bezpečnou 
chůzi a vylepšení parame-
trů větrání. Z těchto důvo-
dů pomocný přípravářský 
úsek P4 vedoucího Romana 
Jurygáčka nastoupil od led-
na na přibírky i zmáhání důl-
ních děl do 29. sloje na se-
verním závodě Dolu ČSM.

„Na ochozu 3505 jsme 
plenili stávající výztuž a na-
hrazovali novou v profilu 
SPN 12. Výška přibírky se 
tam místy blížila až ke dvě-
ma metrům, vybubřelá po-
čva se musela sbíjet pomo-
cí impaktoru. Během pra-
cí jsme měli několik men-
ších strojních problémů, 
které bravurně řešil úse-
kový mechanik Rostislav 
Siuda,“ popsal Jurygáček 
práce prováděné kolektivem 
hlavního předáka Tomáše 
Navrátila, jemuž vedli party 
na šichtách směnoví předá-
ci Robert Choczaj a Martin 
Dombrovský. Využíval se 

nakladač Hausherr D 1131, 
 pásy instalovali TP 630/1000 
a odtěžení si z pracoviště 
rozvíjeli i pomocí tří hřeblo-
vých dopravníků THD 501.

Navrátilův kolektiv ná-
sledně přešel na překop 
3503, kde ho čekalo dalších 
sto metrů zmáhání a oko-
lo osmdesáti metrů přibír-
ky. „Práce v 29. sloji chla-
pi zvládli do konce květ-
na a celková délka přibí-
rek činila dvě stě metrů, 
k tomu sto metrů bylo zmá-
hání. Další úkoly je zaved-
ly do prorážky budoucího 
porubu 293 260/2, kde se 
přibíralo dalších sto met-
rů počvy, na výšku až metr 
čtyřicet a šířku sedmi me-
trů,“ vysvětloval vedoucí 
úseku.

Od poloviny června se 
kolektiv z úseku P4 přestě-
hoval na zmáhačku v ob-
lasti bloku 402 226 na lo-
kalitě Jih. „Fáráme tam ale 
stejně ze Severu, s ohledem 
na vzdálenost je to lepší,“ 
uzavřel vedoucí.
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Dokončení ze strany 1
Úkoly pro druhé pololetí budou, jak 

oznámil, výrobně-technický náměs-
tek Petr Škorpík, náročné. Podrobně 
se pak věnoval tomu, co nás do kon-
ce roku v porubech, přípravách a vy-
bavování čeká. A k té vůbec nejdůle-
žitější záležitosti na šachtě – bezpeč-
nosti – přidal informace vedoucí pro-
vozu důlně bezpečnostních služeb 
a momentálně i zastupující závodní 
stonavské šachty Jiří Korbel: “V červ-
nu máme dosud evidováno 15 pracov-
ních úrazů, od začátku roku je to 102 
evidovaných úrazů. Registrovaných 
úrazů máme v červnu 8, od začátku 
roku celkem 58.“ Doplnil, že pro za-
jištění bezpečnosti horníků je zapo-
třebí udržovat pořádek na pracoviš-
ti a cestách pro chůzi, neustále sledo-
vat, co se děje kolem, a uvažovat, zda 
svou aktivitou nezpůsobím problém 
sobě nebo kolegovi.  

„A teď golfová příprava,“ převzal si 
po uzavření provozní porady horníky 
Pavel Malina, vedoucí  Golf Resortu 
Lipiny, který se v tuzemském hodno-
cení i pořádání turnajů stabilně umis-
ťuje na špici. Návštěvu vzal na domi-
nantu hřiště v podobě těžní věže dolu 
a popovídal něco málo o historii areá-
lu umístěného na dohled těch skuteč-

ných těžních věží šachet ČSM, Darkov 
a ČSA, zmínil rekultivaci poddolova-
ného území, na němž se podílela také 
OKD, a oblíbenost a výborný technic-
ký stav golfového hřiště.

Malina si pak vzal na starost jed-
nu skupinu havířů, které učil odpalo-
vat, zatímco asistent golfového hřiš-
tě Vladislav Dedek zasvěcoval tu dru-
hou do tajů puttování (jak správně 
dohrávat míček na greenu do jamek). 
Jakmile se všichni vystřídali, byl za-
hájen turnaj v Texas Scramble na ve-

řejném hřišti, pro který byla návště-
va z OKD rozdělena do flajtů (týmů) 
po čtyřech či pěti. „Začíná se na od-
pališti, kde postupně celý flajt od-
pálí míček. Poté se vybere ten nej-
lepší odpal, pozice míčku, a z toho-
to místa zase hraji všichni další ránu. 
Počítá a zapíše se počet ran, který flajt 
na každé jamce dosáhl,“ vysvětloval 
Dedek. Všichni účastníci se při hře 
dobře bavili, natrénovali základy gol-
fové hry a někteří odcházeli rozhod-
nuti tyto základy i dál rozvíjet!

Z OKD

Živočichové v dole? Dokud se bude 
fárat a svačit, přežití mají zaručené!
STONAVA – S uzavřením poklopů hrá-
zí na důlních dílech 2004, 2003 
a 236 560 a s trvalým přerušením 
větrního i fyzického propojení mezi 
Dolem ČSM a Dolem Darkov v oblas-
ti 0. a 5. kry skončila i možnost mig-
race tvorů vegetujících pod zemí, kte-
ré každý havíř dobře zná. Tým aka-
demiků z Přírodovědecké fakulty 
na Ostravské univerzitě na téma živo-
čichů v dole svého času dokonce pro-
vedl unikátní průzkum. Hovořili jsme 
o něm se zoologem Petrem Kočárkem.

Koho napadlo zkoumat život 
v dole ne z pohledu havířů?
Pro havíře je přítomnost cvrčků a ně-
kterých dalších živočichů – nejčastěji 
myší a potkanů – běžnou, každodenní 
záležitostí. Zoolog se ovšem do dolu 
jen tak nedostane. Podnět na pro-
zkoumání života v podzemí přišel 
od Ladislava Húsky, bývalého pra-
covníka darkovské šachty, který se 
na mne obrátil s dotazy právě ohled-
ně cvrčků v dolech. A jelikož jsem pro-
jevil zájem, byli jsme zkontaktováni 
s vedením tehdejšího Dolu Darkov, 
které nám poté umožnilo výzkum re-
alizovat. Fárali jsme s běžnou směnou 
horníků v doprovodu zkušených prů-
vodců i zástupců vedení dolu. 

Máte osobně nebo někdo 
z týmu bližší vztah k hornictví?
U nás na Ostravsku nebo Karvinsku 
má hornické předky skoro každý. 
Z našeho čtyřčlenného výzkumného 
týmu hned tři měli otce horníky. Moje 
rodina má část kořenů v Čechách, 
ale i přesto byl i můj táta po část ži-
vota horníkem, konkrétně na uranu 
v Příbrami. Od dětství jsem poslou-
chal hornické historky jak ze šachty, 
tak z povrchu. Fascinovaly mne pod-
zemní vláčky, kterými horníci jezdi-
li na šichty, později podzemní jezera, 
zkameněliny… Byly to nicméně tako-
vé ty dětské naivní představy. Dnes 
pohlížím na hornictví úplně jinak – je 
to především obrovská dřina ve velmi 
nehostinném prostředí. Klobouk dolů 
před všemi těmi chlapy!   

A jak výzkum probíhal, kolikrát 
jste fárali, jaké to bylo?
Fárání nebylo úplně jednoduché 
zařídit, byla zapotřebí řada vý-

jimek z hlediska vybavení, které 
jsme potřebovali, ale běžně se s ním 
do dolu nesmí. Proto jsme proved-
li jednorázovou akci, fárali jsme 
čtyři, ať toho stihneme co nejvíce 
a byli jsme na průzkum dobře při-
praveni. Prozkoumali jsme něko-
lik úseků chodeb v 770 metrech pod 
zemským povrchem. O cvrčcích 
jsme věděli, cílem průzkumu však 
bylo zjistit, co všechno tam ješ-
tě žije a jak to tam vlastně přežívá. 
Prozkoumávali jsme metr po met-
ru, prohledávali štěrbiny, odklápě-
li kameny, lovili nalezené jedince 
pomocí sítěk a exhaustorů, což jsou 
nasávačky na drobné živočichy. 
Osobní zážitek s tímto prostředím 
byl velmi důležitý. Bylo třeba vidět, 
jak nehostinné je, jak vysoká je tam 
teplota, vlhkost a hlavně prašnost.      

Přiblížíte výsledky, co vlastně 
v dole žije a čím se to živí?
V přírodě jsou společenstva tvoře-
na stovkami druhů rostlin a živo-
čichů, kteří mají mezi sebou různé 
potravní vazby. Živiny vytváří ze-
lené rostliny, to jsou takzvaní pri-
mární producenti, na nichž se živí 
různé druhy živočichů - konzumen-
tů. A na nich zase jiné druhy pre-
dátorů i parazitů. Vše to vytváří je-
den funkční celek. Byli jsme vel-
mi zvědaví, jak to funguje v dole, 
kde žádné rostliny nejsou. Zjistili 

jsme, že zdejší společenstvo je dru-
hově velmi chudé, konkrétně jsme 
objevili tři druhy bezobratlých ži-
vočichů a dva druhy obratlovců. 
Všechny synantropní, tedy vyhledá-
vající společnost člověka, a s člově-
kem, horníkem se do dolů také do-
stali. Veškeré tyto druhy jsou i velmi 
odolné a potravně nenáročné, pro-
tože jsou schopné živit se čímkoliv 
organickým. Mezi sebou vytvářejí 
zajímavou potravní síť, protože jsou 
schopni se živit také sebou navzá-
jem, ne se přímo lovit, žádný z dru-
hů není predátor, ale živit se mršina-
mi těch ostatních. Přesto ani takové 
společenstvo nemůže dlouhodobě 
fungovat bez vstupu živin z vnějš-
ku. Kde se ty živiny berou, jsme zjis-
tili na místě, a to i podle koncentrace 
živočichů kolem odpadkových košů. 
Ano, veškerý život v dolech je závislý 
na zbytcích svačin horníků. Při pra-
videlném fárání to funguje perfekt-
ně, podle svědectví horníků vegetu-
jí cvrčci v dole nejméně dvacet let. 
Ovšem ukončení těžby bude zname-
nat i konec veškerého života v do-
lech, protože tam prostě nebude co 
žrát. Podzemní fauna Dolu Darkov 
se pomalu stává minulostí, avšak za-
tím nadále prosperuje v sousedním 
Dole ČSM. Nedávno uzavřené pro-
pojení mezi Darkovem a ČSM bylo 
koridorem i pro drobné živočichy, 
a fauna obou dolů tak byla stejná. 

Zajisté jste výsledky 
publikovali, co na to odborná 
komunita?
Publikovali jsme vědeckou studii za-
měřenou na jeden z pozorovaných 
druhů, konkrétně šlo o  stínku vět-
ší, nicméně článek pojednával i o ce-
lém společenstvu v dole. Stínka vět-
ší je přitom v podmínkách České re-
publiky vzácný druh s pouze několi-
ka nálezy. Údaj o jejím výskytu z Dolu 
Darkov je první ze Slezska a také je 
to záznam o nejhlouběji žijící stín-
ce u nás. Abych trochu přiblížil, kte-
ré druhy tady v dolech vlastně žijí:  
z bezobratlých živočichů jsou to kro-
mě zmíněné stínky a cvrčků domá-
cích také rybenky domácí, z obrat-
lovců jsou to myši domácí a potkani 
obecní. Tedy dohromady pět druhů. 
Článek má ve vědecké komunitě dob-
ré ohlasy, je citován ve vědeckém tis-
ku jak u nás, tak v cizině. Je to přece 
jen taková zoologická zajímavost.  

Co říkáte na chlapy, kteří tam 
tak hluboko v dole dělají?
Havířina je obrovská dřina v těž-
kých podmínkách, ten, kdo na ša-
chtě za provozu nikdy nebyl, předsta-
ví si to jen stěží. My jsme nakoukli, 
ale i tak nám to rozšířilo obzory. Pro 
horníky jsme ale i my byli zážitkem. 
Vždyť též ještě neviděli nikoho běhat 
v dole se síťkou v ruce … Podle do-
stupných údajů v tuzemsku ještě ni-
kdy nikdo zoologický průzkum v čer-
nouhelných dolech nedělal, takže to 
byla kuriozita z obou stran.

Bude se výzkum opakovat, 
máte v dané oblasti novinky?
Náš výzkum jsme už ukončili a pub-
likovali. V loňském roce vyšla ve vě-
deckém tisku studie z černouhelných 
dolů v Horním Slezsku v Polsku. Polští 
kolegové se námi inspirovali a pát-
rali po cvrčcích v tamních šachtách. 
Objevili je v několika důlních dílech, 
nejhlouběji ve 1290 metrech, takže 
ještě o přibližně půl kilometru hlouběji 
než my. V různých černouhelných do-
lech panují velmi podobné podmínky, 
ať jsou kdekoliv. Takže můžeme oče-
kávat podobná společenstva i jinde 
v Evropě. Zajímavé by ovšem bylo po-
rovnání se šachtami na ostatních kon-
tinentech, v Asii, Africe, Americe.

Uzavírka i ve Stonavě

Poutní slavnosti, které budou pro-
bíhat 22. - 23. 7. 2023 ve Stonavě, 
si vyžádají dočasnou uzavírku 
komunikace III/4687 v obci, a to 
úsek od bytového domu č.p. 1070 
po dům s pečovatelskou službou 
č.p. 613. Objížďky povedou po sil-
nici III/4749, po účelové komuni-
kace veřejně přístupné kolem Dolu 
Darkov a po silnici III/4687. Dotkne 
se to i tří autobusových linek, 
jejichž stanice budou od 10:00 hod 
22. července do 24:00 23. července 
neobsazeny.

Vedení těžební společnosti při hodnocení provozu.
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Vyhlašování nejlepších v Texas Scramble.

Horníci hráli na jednom z "top" českých hřišť.

Horníci na golfu, po vyhodnocení výroby došlo na Texas Scramble

Motoristé pozor:  
oprava vozovky!
STONAVA – Vyfrézování v plném profilu 
a následně asfaltování po podélných 
částech. To je plán opravy účelové 
komunikace v majetku společnosti OKD 
začínající cca devadesát metrů za křižo-
vatkou směrem k severní lokalitě Dolu 
ČSM. Začne od pondělí 3. července 
a trvat by měla nejdéle do úterý 
18. července.

„Dodavatelé zahájí práce po ranní 
špičce, až po osmé hodině, aby se 
netvořily u křižovatky se silnicí II/475 
kolony odjíždějících či přijíždějících 
vozů. Opravovaný úsek bude končit 
u zdravotního střediska na severní 
lokalitě,“ popisuje vedoucí povrchu 
Radomil Ocisk. Provoz bude podle něj 
řízen semafory i dopravním značením. 
Parkování u Dolu ČSM oprava ovlivnit 
nemá.

„Problematiku jsme řešili také 
s našimi úpraváři či zástupci firem 
Swietelsky a Cemex kvůli výjezdům 
ze skládek a podobně,“ upozorňuje 
Ocisk. Renovovaný úsek je vyznačený 
na mapě.

 

ČSM-Jih 

ČSM-Sever 

Petr Kočárek vedl akademický výzkum živočichů v důlních podmínkách.
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OSTRAVA

Muzika na hradě
Počtvrté bude na Slezskoostravském hradě v létě série 
jednodenních koncertů a hudebních festivalů Barrák 
Music Hrad! Těšte se můžeme na kapely Wohnout 
(první z této série již v pátek 30. června), Škwor, Mňága 
a Žďorp, J.A.R. Monkey Business či Horkýže Slíže. 
Chybět nebudou menší hudební festivaly PUNK!!! 
1. července a METAL!!! 2. září se zahraničními i český-
mi hvězdami: Booze& Glory, The Offenders, Malignant 
Tumour, Escuela Grind, Murder Rape Amputate či 
Asphyx. Unique Orchestra, což je smyčcový orchestr 
předělávající známé hity, vystoupí v pátek 25. srpna 
a na 1. září je připravena přehlídka Hudební naděje MS 
kraje, na níž si na velkém pódiu zahrají Kateřina Marie 
Tichá & Bandjeez, Kaczi, NIKA, Munroe ...

Barrák on the Air
I když nemáme během léta klub, dokážeme si poradit, 
uděláme ho na vzduchu, to vzkazují z ostravského 
Barráku. Na středu 26. července totiž chystají fajn 

letní grilovačku s koncertem pořádných kapel! Jako 
hlavní se představí američtí D.R.I. (Dirty Rotten 
Imbeciles), kteří v moravskoslezské metropoli zahrají 
jediné letošní vystoupení v tuzemsku. Kromě nich 
vystoupí Primary Resistance, Refore a Swept Into 
Decay. A kde? V areálu Sokola v Bartovicích už od 18 
hodin.Dostupnost autobusového spojení z Hranečníku 
i Havířova je díky nedaleké zastávce Bartovická.

KARVINÁ

Kulturní léto
Nadace OKD podpořila koncerty na Masarykově 
náměstí ve Fryštátě, které se pod názvem Karvinské 
kulturní léto budou konat od 2. července do 27. 
srpna. Multižánrový program má cílit na poslu-
chače všech hudebních stylů. Vstupné se neplatí! 
Program: Bluegrass Nova ze Šumperka vystoupí 
první prázdninovou neděli (2. 7.), rytmické ska zazní 
v podání Allskapones z Karviné o dva týdny později 
(16. 7.), jazzmanům Formace JQ bude scéna patřit 
poslední červencovou neděli (30. 7.), rázný blues 

rock v podání Rebel Company z Frýdku-Místku zazní 
13. srpna a Cimbálová muzika Friš z Ostravy uzavře 
celou sérii 27. srpna. Všechna vystoupení začínají 
v pět hodin odpoledne.

Mimoproudy
Další akcí s těžařskou nadací coby jedním z partnerů 
je hudební přehlídka na Lodičkách, která se uskuteč-
ní v sobotu 15. července od 20 hodin. Mimoproudy 
se v tomto ročníku nesou na vlně moderního rocku 
okořeněného metalem a nabídnou The Truth is out 
There, The Switch a John Wolfhooker (tato česko-
slovenská banda složená ze čtyř nadšenců žijících 
pouze pro hudbu si dala za cíl zachránit rock ń́ roll, 
od roku 2013 odehrála dva ročníky Rock For People 
po sobě a zahrála také na jednom z největších ka-
nadských festivalů EnvolEtMacadam v Quebec City). 
Vstupné na festiválek je dobrovolné.

Cirk La Putyka
Umělci z pražského cirkusu a kyjevské cirkusové a di-
vadelní akademie se zastaví v pátek 28. července 
na Lodičkách. Publikum zhlédne strhující párovou 

akrobacii, cyr wheel, šály, kruhy, čínskou tyč, žonglo-
vání, klauny, break dance, street dance, současný 
tanec. Vše za doprovodu uhrančivé živé elektronic-
ké hudby. Cirk La Putyka je divadelní společnost 
profesionálně se věnující žánru nového cirkusu. Tvoří 
ji přes sto herců, tanečníků, akrobatů, hudebníků, 
produkčních, techniků, lékařů, maskérů a jiných 
profesionálů. Její show v Karviné začíná od 18 hodin 
a je také podpořena Nadací OKD. 

ORLOVÁ

Zápas pro Natálku
Třetí ročník charitativní akce s cílem pomoci malé 
holčičce Natálce bojující s vrozenou, velmi vzácnou 
genetickou vadou (Angelmanovým syndromem) pro-
běhne v sobotu 1. července od 15 hodin na Městském 
fotbalovém stadionu v Orlové. Organizátoři připravili 
fotbalové utkání s názvem Zápas pro Natálku, v němž 
nastoupí tým hokejistů proti policistům. Utkání samot-
né je od 17 hodin, po celou dobu akce bude zajištěno 
občerstvení i doprovodný program.

Kalendárium akcí v (nejen) hornickém regionu

Špičkový závodní plavec z rubání 
bude startovat za podpory těžařů

HAVÍŘOV – V bani nebo v bazénu, 
takový je život Libora Hrackého 
z Havířova, špičkového závodního 
plavce doslova již mezinárodního 
formátu. Však se také v posledních 
třech letech připravuje na srpnový 
vstup mezi nejlepší borce planety 
ve Fukuoce v Japonsku. Jeho výkonů 
si všímá i vedení těžební společnosti 
OKD a k ještě lepším výsledkům ho 
motivuje podporou.

„Každý den mezi čtvrtou a pátou 
hodinou odpoledne tréninkově plavu, 
potom se až do sedmi věnuji přípravě 
dětí,“ popisuje své volno důlní zámeč-
ník z kolektivu hlavního předáka Pavla 
Kully z úseku vedeného Rostislavem 
Riedlem. Na šachtě fárá od devě-
taosmdesátého roku a s výjimkou 
krátké epizody v provoze vybavování 
a výklizu pracuje celou dobu v rubání. 

Nyní na Dole ČSM-Sever. Za sebou 
má ale i působení na lazecké, darkov-
ské i armáďácké šachtě.

A výčet jeho úspěchů za třináct 
let závodního plavání je ještě delší. 
Hracki má na kontě zisky mistrov-
ských titulů v Česku, na Slovensku, 
v Rakousku. Z poslední doby je 
vicemistr Polska  v kategorii 100 
metrů a 200 metrů prsa – v této 
disciplíně se dokonce řadí k těm 
nejlepším na světě. V červenci 
ho čeká s podporou OKD start 
v Tampere ve Finsku na Evropských 
hrách Masters. „Chci padesátku, 
stovku i dvoustovku prsa, čtyřstov-
ku a osmistovku kraul a k tomu 
máme ještě českou reprezentační 
kraulovou a polohovkovou štafetu, 
tam bychom mohli urvat něja-
kou tu placku, jestli se zadaří,“ 
prozrazuje.

Z poslední doby má Hracki 
z Mistrovství masters Česka 
a Slovenska celkem z celkem třinácti 
startů tři zlaté, dvě stříbrné a jednu 
bronzovou medaili. První a dvě druhá 
místa pro horníka z OKD pak přinesly 
další „mistrovské“ závody v Praze.

Na srpen má domluvenou na ša-
chtě dovolenou a zarezervovanou 
letenku do Japonska na Mistrovství 
světa Masters. „Tam chci zase 
plavat to svoje: padesátku, stovku 
i dvoustovku prsa a potom dvoustov-
ku a osmistovku kraul. Příprava je 
náročná a trvá dlouho, mistrovství 
bylo totiž předloni zrušeno a od té 
doby se čekalo na náhradní datum,“ 
vysvětluje Hracki.

Lidé z OKD, jak je neznáte

Pomozte nám tvořit tuto rubriku! Máte zajímavého nebo neobvyklého 
koníčka, dokázali jste něco výjimečného a chcete se o to podělit? Nebo 
máte takového parťáka? Napište na barbora.cerna-dvorakova@okd.cz nebo 
zavolejte na 606 774 346.

Libor Hracki je ve vodě ve svém živlu.
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Extraliga nejlepších rubáňových  
a přípravářských kolektivů
KVĚTEN 2023

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba    (t) tuny / 

den

odrubaná 
plocha za den    

(m2/ den)

rub. výkon 
    (t/hl/sm)

denní
postup    (m) kombajn, výztuž

1. ALPEX_Heczko(463312/) Pielka 29656 910 603.6 46,519 3,07 SL 300, Fazos 15/31, 15/33

2. Kulla(463200/2) Riedl 7897 280 135.3 4,792 0,78 SL 300, Fazos 15/33, 17/37

3. Vaľany(463206/) Pochopeň 3774 129 70.2 2,412 0,44 SL 300, Fazos 17/37

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba    (m) m / d čistý výlom/den

    (m3/den)
čelbový výkon     
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Pasik(293220/2P, 293260/2) Bajaczyk, Ing. 150,00 5,00 102,13 29,41 AM-50/132 C02

2. ALPEX_Holek(402226/) Palej 133,00 4,59 116,03 26,98 AM-50/132 C05

3. Kadlec(293220/2) Čáp 122,00 6,10 138,47 33,62 AM-50/132 D01

4. Noworyta(400060/2, 400060/3) Čáp 93,00 4,65 103,07 24,41 AM-50/132 C04

5. ALPEX_Figura(402266/, 402246/2) Zguda, Mgr. 55,00 3,24 88,08 19,10 AM-50/132 C01

6. Pavlík(402246/3) Firla 36,00 1,89 40,36 9,47 AM-50/132 C03

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
    (m) m / d čistý

výlom/den    (m3/den)
čelbový 

výkon    (cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Staszewski(400040/1) Weglarz, Ing. 96,00 3,10 70,30 18,22 VVH-1U C01, NSU-1E C03

2. Slíž(402220/1) Firla 34,00 2,27 60,07 11,33 VVH-1U D01, NSU-1E C01

3. Omelka(54625/) Čáp 27,00 2,25 58,95 11,39 VVH-1U C02, D 1131 HAUSHERR,NOELL C02

4. SEFEKORA_Jakubisin(400094/) Staněk 14,00 1,00 30,00 5,87 VVH-1U K01, D 1131 HAUSHERR,NOELL C01

LEDEN – KVĚTEN 2023

Rubání

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba (t) tuny / den odrubaná plocha za den 

(m2/ den)
rub. výkon 
 (t/hl/sm)

denní
postup (m)

1. Kulla Riedl 118264 909 363.6 16,602 2,08

2. Turoň Miarka 105822 1396 481.7 30,939 3,43

3. ALPEX_Heczko Pielka 69173 570 370.9 17,840 1,75

4. Vaľany Pochopeň 67800 488 227.7 9,125 1,42

5. Pokorný Pamánek, Ing. 4078 453 134.6 11,584 0,68

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba (m) m / d čistý výlom/den
 (m3/den)

čelbový výkon 
 (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Pasik Bajaczyk, Ing. 740,00 5,14 113,79 29,53

2. ALPEX_Figura Zguda, Mgr. 453,00 4,62 107,07 26,03

3. Kadlec Čáp 405,00 3,82 99,57 19,97

4. Noworyta Čáp 394,00 4,75 117,99 25,45

5. ALPEX_Holek Palej 257,00 4,36 109,79 24,52

6. Pavlík Firla 171,00 4,07 91,22 21,98

Přípravy – klasické technologie

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba  (m) m / d čistý
výlom/den (m3/den)

čelbový 
výkon (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Staszewski Weglarz, Ing. 272,00 2,16 49,61 11,67

2. Omelka Čáp 213,00 2,22 57,50 11,38

3. Slíž Firla 192,00 2,21 56,80 10,40

4. Noworyta Čáp 58,00 2,64 62,31 14,19

5. SEFEKORA_Jakubisin Staněk 30,00 1,00 28,04 5,67

6. ALPEX_Figura Zguda, Mgr. 5,00 1,00 24,60 4,13

POZNÁMKA: V ročních tabulkách jsou zeleně označeny kolektivy, které více provozních dnů odpracovaly s technologií POP 2010.

Horník se slušnou sbírkou medailí.

mailto:barbora.cerna-dvorakova@okd.cz
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Příplatek za výkonnost pro připomenutí!
STONAVA – Příplatek za výkonnost ve výši 
11 Kč za každou odpracovanou hodinu 
je vyplácen zaměstnancům zařazeným 
v kategorií dělník povrch a THZ (kromě 
zaměstnanců zařazených v kategorii 
THZ, kteří jsou odměňování formou 
smluvní mzdy). Zaměstnancům zařaze-
ným v kategorii dělník důl se s platností 
od 1. 5. 2023 poskytuje příplatek 
za výkonnost ve výši 15 Kč/hod. Platí  
pro zaměstnance, kteří mají v docházce 
za příslušný kalendářní měsíc kromě 
tzv. omluvených druhů nepřítomnosti 
maximálně jednu absenci. V praxi se 
tedy omlouvá vždy jedna, jakákoliv 
absence, samozřejmě vyjma absence 
neomluvené. Příplatek za výkonnost 
pak bude vyplacen pouze v případě, 
že další případná absence za daný 
měsíc spadá pod omluvený druh 

nepřítomnosti, jejichž rozsah  stanovila 
KS OKD. Pracujeme tedy s pojmy jedna 
omluvená absence a omluvené druhy 
nepřítomnosti.  

Příklady:
Zaměstnanec splnil podmínky nároku 
na vznik výkonnostního příplatku:
1. Zaměstnanec má v měsíci červnu 
překážku v práci (PZ – zaměstnanec byl 
u lékaře sám se sebou) v délce trvání 
7,5 hodiny, zároveň doprovázel k lékaři 
(PA) své dítě a na to čerpal 5,5 hodin, 
na zbytek této směny mu bylo nasazeno 
neplacené volno (PN). V předcházejících 
měsících čerpal v lednu 7,5 hodin PZ 
a v únoru 4 hodiny PA a 3,5 hodiny PN. 
Zaměstnanec splnil podmínky nároku: 
v předcházejícím období nevyčerpal 
žádný z nároků. V tomto měsíci mu bude 

do fondu započítána PZ ve výši 5,5 ho-
din a PA 5,5 hodin. Zbytek je omluven.

2. Zaměstnanec má v měsíci červnu do-
časnou pracovní neschopnost od 30. 6. 
2023, která pokračuje až do července, 
zároveň byl darovat krev/plazmu (PK). 
V přecházejícím rozhodném období 
(duben – květen) čerpal PK vždy jednou. 
Zaměstnanec splnil podmínky nároku: 
jeden den nemoci je omluven, PK se 
započítá do fondu rozhodného období 
(duben – červen).

Zaměstnanec nesplnil podmínky náro-
ku na vznik výkonnostního příplatku:

1. Zaměstnanec čerpá ošetřovné na své 
nemocné dítě od 15. 6. – 23. 6. 2023
Zaměstnanec nesplnil podmínky 

nároku, v tomto případě se omlouvá 
pouze první pracovní den.

2. Zaměstnanec má v měsíci červnu PA 
ve výši 15 hodin. Za předcházející obdo-
bí se mu do fondu PA načetlo 30 hodin.
Zaměstnanec nesplnil podmínky náro-
ku. Fond je již vyčerpán, v tomto měsíci 
se jeden den omluví, ale druhý den je 
nad stanovený nárok.  

Souhrn omluvených druhů 
nepřítomnosti:

 � čerpání řádné dovolené; 
 � pracovní volno dle KS;  
 � náhradní volno; 
 � prostoj dle  KS;
 � neplacené volno (1 den za měsíc);
 � lékařská prohlídka organizovaná 

zaměstnavatelem;

 � darování krve nebo plazmy (1 den 
za kalendářní čtvrtletí);

 � odborová činnost dle KS; 
 � otcovská poporodní péče;
 � (PZ) ošetření u lékaře, které nebylo 

možné provést mimo pracovní dobu 
(4 dny za kalendářní rok); 

 � (PA) svatba, narození dítěte, pohřeb, 
stěhování nebo doprovod do lékař-
ského zařízení (4 dny za kalendářní 
rok pro vyjmenované absence 
celkem);

 � rekondiční pobyt podle  KS.
*fondem se rozumí maximální počet 

omluvení v hodinách nad rámec jedné 
omluvené absence, tedy u PZ 30 hodin 
a u PA také 30 hodin v kalendářním 
roce, u krve/plazmy 7,5 hodiny za jedno 
kalendářní čtvrtletí a u neplaceného 
volna 7,5 hodiny za měsíc.

Požár plynů nejlíp uhasíš hasičákem práškovým!
STONAVA – Nekontrolovatelné 
nežádoucí hoření, při němž 
hrozí nebezpečí poškoze-
ní zdraví a majetku, jakož-
to i hoření, při kterém již 
k újmě na zdraví a majetku 
došlo. Taková je oficiální de-
finice rizika, na které se ve-
dení OKD zaměřilo v bezpeč-
nostním poučení pro sedmý 
měsíc letošního roku. Požáry 
v dole jsou z pohledu historie 
hornictví varovnými memen-
ty: Za všechny třeba tragé-
die z Dolu Dukla se 108 oběť-
mi z roku 1961, od které letos 
v červenci uplyne dvaašede-
sát let.

„Český báňský úřad ve své 
vyhlášce číslo 22 z roku 1989 
rovněž přesně definuje roz-
díl mezi požárem a otevřeným 
ohněm. Otevřený oheň je zá-
měrné, kontrolované hoření, 
například při svařování či pá-
lení  nebo i vývin tepelné ener-
gie a jiskření, třeba při brou-
šení, které je důsledkem zá-
měrně vyvolaných fyzikálních 
a chemických procesů nebo 
pochodů a mohlo by být pří-
činou vzniku požáru či výbu-
chu,“ říká vedoucí odboru bez-
pečnosti Břetislav Pukowski.

Při zajišťování požární ochrany 
mají zaměstnanci bez výjimky 
tyto povinnosti:

 � udržovat volné únikové cesty 
a nouzové východy, přístupy  
k hlavnímu uzávěru elektrické 
energie, plynu a vody a k ha-
sebnímu zařízení,

 � udržovat trvale volné prů-
jezdné šířky příjezdových 
komunikací k objektům (nej-
méně tři metry), k nástupním 
plochám pro požární techniku 
a ke zdrojům vody určeným 
k hašení,

 � zajišťovat trvalou použitelnost 
vnitřních a vnějších zásaho-
vých cest a trvale volný pří-
stup k zařízení pro zásobování 
požární vodou,

 � neodkladně nahrazovat 
poškozené a nefunkční 
prostředky požární ochrany 
provozuschopnými,

 � počínat si tak, aby nedošlo 
ke vzniku požáru, zejména při 
používání tepelných, elek-
trických, plynových a jiných 
spotřebičů, při skladování 
a používání hořlavých kapalin 
nebo požárně nebezpečných 
látek, manipulací s nimi nebo 
s otevřeným ohněm či jinými 
zdroji zapálení,

 � při zpozorování požáru 
postupovat podle požárních 
poplachových směrnic,

 � o každém použití nebo 
poškození přenosných hasicích 
přístrojů (PHP) neprodleně 
uvědomit inspekční službu.

„Pamatuj! K uhašení požáru 
stačí odstranit jednu ze tří pod-
mínek hoření. Voda snižuje tep-
lotu hořící látky. Prášek a pěna 
zamezují přístupu kyslíku k ho-
řící látce, CO

2
 vytěsňuje tento 

plyn,“ upozorňuje vedoucí od-
boru bezpečnosti. Dále připo-
míná telefonní čísla používaná 
při požáru (ale i jiných mimo-
řádných událostech): v dole je to 

6 a na povrchu 3333. Volajícímu 
se vždy ohlásí inspekční služ-
ba, která zajistí výjezd hasičů, 
organizuje otevření vrátnice 
a průvodce pro zasahující sbo-

ry, vypnutí elektrického proudu 
i ostatní bezpečnostní opatření. 
Volání z mobilu na „civilní“ tís-
ňové linky 112 nebo 150 může 
na šachtě vyvolat neorganizo-

vaný zmatek, kdy mohou hasiči 
dorazit na bránu, která bude za-
vřená. Z mobilů se volá na Dole 
ČSM na linku 59 645 3333, 
na Dole Darkov (platí pro VLTS 
– Stonávka) na 59 646 3333 
a na Dole ČSA (platí pro sklád-
ku Jan Karel) na 59 635 3333.

Pukowski dále zdůrazňu-
je, že přenosné hasicí přístro-
je (PHP) musí být stále v po-
hotovosti a umístěny tak, aby 
byly dobře viditelné a snadno 
dostupné. Nesmí však překá-
žet provozu nebo jej zásadně 
omezovat. „Musí být chráně-
ny proti poškození například 
kapající vodou. Každý PHP 
v dole i na povrchu je označen 
samolepkou, na níž je datum 
kontroly, do kdy kontrola pla-
tí a zároveň datum periodické 
tlakové zkoušky, která se pro-
vádí výhradně v dílně HBZS, 
u vodních a pěnových PHP 
jednou za tři roky, u ostatních 
PHP jednou za pět let,“ dodává 
vedoucí odboru bezpečnosti.

Desatero protipožární prevence:

1.  Pro případ vzniku požáru musí být zaměstnanec 
seznámen s únikovými cestami. V dole se jedná 
o seznámení s Havarijním plánem s důrazem na zna-
lost rozvodu větrního proudu a větrání samotného 
pracoviště. Vždy se jedná o co nejrychlejší únik 
do úvodních, požárem neovlivněných, důlních větrů 
s výjimkou požáru na úvodní straně. 
Na povrchu je důležitá zejména znalost únikových 
východů z uzavřených prostor. Na schodištích jsou 
vyvěšeny Požární poplachové směrnice a Požární 
evakuační plány, kde je uvedeno vše důležité. V pří-
padě požáru nepoužívej výtah.

2.  V případě zjištění požáru volej v dole havarijní číslo 6, 
na povrchu telefonní číslo 3333, dovoláš se na stálou 
inspekční službu, které vždy oznam: kdo volá, kde 
hoří, zraněné osoby, co hoří, odkud voláš (tel. číslo), 
po zavěšení sluchátka vyčkej na zpětný dotaz.

3.  Hasit je povinen každý, kdo oheň zpozoroval, nevysta-
ví-li tím vážnému nebezpečí sám sebe. Dále je nutno 
se řídit pokyny inspekční služby, vedoucího likvidace 
havárie (příp. na povrchu velitele zásahu hasičského 
záchranného sboru).

4.  Při likvidaci požáru dbej na to, abys měl v ohroženém 
prostoru prokazatelně vypnutý elektrický proud 
a použil správný hasicí přístroj (sněhový, práškový).

5.  Před zahájením hašení ber v úvahu směr proudění 
větrů: vždy přistupuj k požáru z úvodní strany, abys 
nebyl ohrožen požárními zplodinami a teplem větrní-
ho proudu.

6.  Vždy musíš hasit od okrajů požáru směrem k jeho 
ohnisku.

7.  V revíru společnosti OKD jsou největšími riziky vzniku 
požárů: 

v dole
 � práce s otevřeným ohněm
 � pásové dopravníky a jejich tření o uhelnou drť pod 

spodní větví pásu, zejména v místech průjezdu přes 
izolační a regulační objekty, v pohonech a napínacích 
stanicích 

 � chodbový zápar uhlí
 � skladování hořlavých látek
 � provoz důlních dieselových lokomotiv 
 � závady na elektrozařízení
 � zapálení metanovzdušné směsi

na povrchu
 � kouření
 � práce s otevřeným ohněm
 � používání neschválených elektrozařízení k vytápění
 � skladování hořlavých látek.

8.  Platí zákaz kouření v místech se zvýšeným požárním 
nebezpečím, tj. všechna místa v podzemí, jámové 
budovy, těžní věže, budovy hlavních ventilátorů, dega-
zační stanice a všechny prostory do 20 m od difuzoru 
HV a od ústí jámy na povrchu, a nošení kuřáckých 
potřeb a jiných předmětů, které mohou způsobit požár, 
do těchto míst. Dále platí zákaz kouření ve všech ob-
jektech lokalit OKD mimo k tomu vyhrazených prostor.

9.  Na jednom důlním pracovišti může být uložen pouze 
jeden druh přenosných hasicích přístrojů (PHP). Pokud 
se má použít více druhů PHP, musí být uloženy odděleně 
ve vzdálenosti nejméně 5 metrů od sebe. Zneužití 
PHP je považováno za hrubé porušení pracovní kázně 
a ohrožení bezpečnosti dolu.

10.  Základní rozdělení přenosných hasicích přístrojů, 
viz tabulka, na závěr pamatuj: Vodou se metan hasí 
špatně!

Představitelé těžařů uctili s hornickou veřejností oběti největší důlní tragédie
Dokončení ze strany 1

„Dnes máme svět o sto devětadva-
cet let starší a spousta věcí se změni-
la – vybavení, postupy, technologie … 

I z této obrovské tragédie vzešlo zlep-
šení, které už zachránilo mnoho živo-
tů. Celých osmdesát procent obětí při 
ní zahynulo v důsledku udušení, pro-

to byl sestrojen přístroj s kyslíkem, 
aby horníkům v případě neštěstí po-
mohl přežít. Ten se stal základem pro 
dnešní sebezáchranný přístroj, kte-
rý má každý fárající pod zemí neustá-
le při sobě. Některé věci však zůstá-
vají stejné dodnes: Hornické povolá-
ní bylo a je dřinou, neustálým bojem 
s přírodou, aby člověku vydala něco 
ze svého bohatství. Havíři jsou stá-
le partou, která při sobě drží za všech 
okolností. Ani dnes neváhají přijít ka-
marádovi na pomoc a nasadit při tom 
svůj život,“ uvedl na vzpomínce ne-
štěstí předseda představenstva těžeb-
ní společnosti Roman Sikora.

Památeční setkání začalo v koste-
le sv. Petra z Alkantary smuteční mší, 
následoval slavnostní průvod s krojo-
vanými havíři a kapelou k nedaleké 
kapličce, kterou nechal postavit hra-
bě Heinrich Larisch-Mönnich nad 
epicentrem výbuchu. Zde byla po-
žehnána socha, kterou věnovala míst-
ní farnost, promluvili hosté pietního 
aktu a kladly se věnce.

„Náš kraj vyrostl na hornictví. 
Díky hornictví se rozvíjela celá naše 
země. Jsem nesmírně hrdý na to, že 
firma, v jejímž čele mám tu čest stát, 
dále nese a udržuje hornické řemes-
lo a tradice. Jsem hrdý na naše za-

městnance, kteří i přes tu nezměr-
nou dřinu mají svou práci rádi a den 
co den fárají stovky metrů pod zem, 
aby dobývali uhlí, bez kterého se za-
tím, i přes veškerá zlepšení a vynále-
zy,  neobejdeme,“ poznamenal v této 
souvislosti Sikora. Upozornil, že 
za nějaký čas se ale hornické řemes-
lo stane minulostí. O to důležitěj-
ší podle něj bude nezapomenout, co 
vše havířina lidem dala, a také udr-
žovat v úctě všechny, kteří hornické 
práci věnovali desítky let, mnohdy jí 
obětovali zdraví a také, jako v přípa-
dě z roku 1894, přinesli oběť nejvyš-
ší – svůj život. 

Vzpomínka na mrtvé z Dolu Dukla

Při příležitosti dvaašedesátého výročí 
největší důlní katastrofy v českoslo-
venském hornictví po druhé světové 
válce a svým rozsahem  čtvrté nejhorší 
od konce minulého století zve město 
Havířov k dalšímu pietnímu aktu - 
vzpomínce na 108 obětí požáru na Dole 
Dukla ze 7. července 1961. Uskuteční 

se v úterý 4. července v 10 hodin 
u pamětní desky na hřbitově v Havířově 
- Šumbarku. Zúčastní se jí hornická 
veřejnost včetně zástupců OKD, příbuz-
ní, kamarádi, báňští záchranáři, junáci. 
Na počest obětem zazní Hornická 
hymna a píseň Již opět z věže zaznívá 
v podání trumpetisty Marka Paluříka.
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Léto na Barboře:  
osm víkendů včetně havířského

KARVINÁ – Kultura, sport, odpočinek, 
zábava i návrat do hornické minulos-
ti. Takové bude Léto na Barboře, kdy 
čeká na návštěvníky na někdejší šach- 
tě  ve čtyřech červencových a čtyřech 
srpnových víkendech bohatý pro-
gram.

„Léto na Barboře je festival oživu-
jící oblast, jež po ukončení těžby uhlí 
zůstala opuštěná. V pohornické kra-
jině na Karvinsku máme řadu plánů, 
chystáme tady rozvojové a strategic-
ké projekty, chceme toto místo vrátit 
lidem, aby sem jezdili nejen za prací, 
ale i za zábavou. Léto na Barboře toto 
místo zase o něco více přiblíží lidem,“ 
prohlásil náměstek moravskoslezské-
ho hejtmana pro kulturu a památko-
vou péči Lukáš Curylo.

Ten je podle svých slov osobně moc 
rád, že se podařilo na pořad akce 
dát nejlepší inscenaci Polské scény 
Těšínského divadla Krzywy kościół, 
čili adaptaci bestselleru Šikmý kostel 
od Karin Lednické. Asi bychom těž-
ko hledali titul, který by do prostředí 
opuštěného dolu zapadl lépe. I když 
je představení v polštině, věřím, že 
mu diváci porozumí. Pro jistotu bude 
ale doplněno českými titulky. Navíc, 
na divadelním jevišti bývají více než 
slova důležité emoce a vizuální vjemy. 
Jsem přesvědčený, že kvalitní divadlo 
ve spojení s industriálním prostředím 
nabídne jedinečný zážitek,“ vzkázal 
náměstek hejtmana.

Předseda představenstva regionál-
ní rozvojové agentury MSID Václav 
Palička upozornil, že Léto na Barboře 
patří do série akcí, jimž se toto jedi-
nečné místo dostalo více do povědo-
mí veřejnosti: „Teď  s krajem posu-

nujeme celý koncept zase o krok dál. 
Jsme rádi, že se pro tento rok společně 
s místní iniciativou Lodičky Dokořán 
a dalšími partnery podařilo vytvořit 
dlouhodobý festival, která oživí býva-
lý důl po celé léto. Právě nyní chceme 
ukázat potenciál tohoto areálu a v ná-
vaznosti na další projekty, jako je tře-
ba POHO Park Gabriela,rozsvítit toto 
místo na mapě nejen pro místní, ale 
i pro lidi z okolních regionů a Česka, 
protože určitě stojí za návštěvu.“

RBP oslavovala třicet let jako 
stabilní s originálními programy
OSTRAVA – Čtyři desítky dostupných, 
často bezbariérových a uživatelsky 
přívětivých poboček, 430 tisíc klien-
tů, o něž pečuje 240 kmenových za-
městnanců a bezmála šestnáct tisíc 
smluvních lékařů. To je dnešní zdra-
votní pojišťovna RBP, která oslavila 
tři dekády své činnosti.

„Před třiceti lety se šest význam-
ných, převážně těžařských, společností 
rozhodlo, že pro své pracovníky založí 
vlastní zaměstnaneckou zdravotní po-
jišťovnu. Byly to OKD; Důl ČSM, od-
štěpný závod Stonava; Českomoravské 
doly; Jihomoravské lignitové doly, stát-
ní podnik Hodonín; Důlní průzkum 
a bezpečnost Paskov, Ferrum Frýdlant 
nad Ostravicí a Vědecko-výzkumný 
uhelný ústav v Ostravě-Radvanicích,“ 
přiblížil její mluvčí Ivo Čelechovský. 
Tak se 20. dubna 1993 zápisem do rejs-
tříku u obchodního soudu zrodila 
Revírní bratrská pokladna, která ofici-
álně zahájila činnost 1. července 1993 
otevřením prvních poboček a registra-
cí prvních klientů.

„Naše pojišťovna ale ve své pod-
statě historicky navázala na pů-
vodní bratrské pokladny, kdy prv-
ní zmínky o jejich existenci pochá-
zejí již z roku 1802. Tehdy do nich 
havíři z Podkrušnohoří a násled-

ně Ostravska přispívali podílem ze 
mzdy, aby v případě úrazu nebo ne-
moci dostali nějakou finanční pod-
poru na živobytí svých blízkých. 
„Značka RBP tak přežila feudalis-
mus, Rakousko-Uhersko, dvě svě-
tové války, totalitní režimy a je tady 
s námi i dnes,“ upozornil výkonný ře-
ditel Antonín Klimša.

V roce 1993 RBP se svými čtyřia-
osmdesáti kmenovými zaměstnanci 
začala zajišťovat zdravotní péči pro 
šedesát tisíc prvních pojištěnců ze se-
verní Moravy, Slezska a Hodonínska, 
nicméně už na konci roku jejich po-
čet vzrostl na bezmála devadesát ti-
síc. Po jejím sloučení s Moravskou 
zdravotní pojišťovnou v roce 1996 
začala působit i v regionu střední 
Moravy, a to díky firmám jako Tatra 
Kopřivnice, Moravskoslezská va-
gonka Studénka, Massag Bílovec, 
Magnetron Kroměříž a Siemens 
Frenštát pod Radhoštěm. Na konci 
90. let už pojišťovna evidovala asi 240 
tisíc pojištěnců, o které se staralo 173 
kmenových zaměstnanců. 

V roce 2000 vznikly první webo-
vé stránky Revírní bratrské poklad-
ny. K překročení 300 tisícové hrani-
ce počtu pojištěnců pak došlo 1. dub-
na 2002. V roce 2009 pojišťovna po-

prvé ve své historii překročila hranici 
400 tisíc klientů a na konci roku zvý-
šila jejich počet dokonce na celkem 
415 759. Rozhodující část pojištěnců,  
cca osmdesát procent, byla koncen-
trována v Moravskoslezském kraji. 
V roce 2011 RBP zkolaudovala a za-
čala používat i novou budovu B, po-
stavenou vedle původního ředitelství. 

V roce 2018 realizovala zásad-
ní změnu, spočívající ve změně ná-
zvu, který užívala více než čtvrt sto-
letí, a to z Revírní bratrská pokladna 
na RBP, zdravotní pojišťovna. Nový 
název byl schválen Ministerstvem 
zdravotnictví 21. listopadu 2018 a po-
jišťovnou je používán  od 1. ledna 
2019. Spolu s novým logem prochá-
zí RBP od roku 2019 rozsáhlou mo-
dernizací svých pracovišť a služeb. 
Kromě postupné modernizace po-
bočkových pracovišť byly pro klienty 
zřízeny i nové služby, jako jsou virtu-
ální pobočka nebo objednávkový sys-
tém. Velký důraz je kladen na digitali-
zaci služeb, postupně byl v roce 2020 
představen nový bezbariérový web 
a o rok později nová aplikace my213, 
která umožňuje například elektronic-
ké proplácení programů z fondu pre-
vence. Dalším pilířem moderních slu-
žeb pak jsou zdravotní programy, na-
příklad magnet213, prostřednictvím 
kterého RBP zajišťuje svým klientům 
dostupnost magnetické rezonance 
do 14 dnů. 

„Náklady na zdravotní péči v roce 
1993 činily asi 750 milionů korun, 
v roce 2023 jejich výši plánujeme 
na 17 miliard. Celkově jsme za 30 let 
proplatili poskytovatelům zdravot-
ních služeb částku asi 200 miliard ko-
run. Za dobu naší existence jsme na-
šim pojištěncům dále uhradili preven-
tivní programy a nejrůznější příspěv-
ky z fondu prevence za další téměř 2 
miliardy korun. A nemohu zapome-
nout ani na skutečnost, že jako za-
městnanecká pojišťovna jsme třiatři-
ceti tisícům pojištěnců z řad zaměst-
nanců těžkého průmyslu současně 
poskytli speciální rekondiční péči,“ 
shrnul ředitel RPB Klimša.

OKD / ZA BRANAMI OKD

Stánek RBP.

Důl Barbora bude místem zajímavého 
prázdninového festivalu.

FO
TO

: M
SK

Program festivalu

 � 2. července od 17 hodin, Tango 
en la mina – večer s argentinským 
tangem, koncert skupiny Trio 
Passione a taneční večer milonga, 
na prodej budou i argentinské 
speciality, vstupné zdarma,

 � 8. července od 15 hodin, Den 
Atletiky, veřejný atletický trénink 
s možností náboru nových členů, 
dětí i dospělých, vstupné zdarma,

 � 16. července od 21 hodin, Letní 
kino, film Pulp Fiction, vstupné 
zdarma,

 � 29. července od 12 hodin, 
Karvinná: příběh ztraceného 
města, přednášky, komentovaná 
prezentace, besedy, setkání 
s pamětníky původní Karvinné, 
doprovodný program pro děti před 
dolem, vstupné zdarma,

 � 5.–6. srpna od 8:30 hodin, Yoga & 
Fyzio FEST – festival jógy, vstupné 
1 390 – 2 290 Kč,

 � 12. srpna od 13 hodin, Hornický 
den, prezentace hornických 
spolků, báňské záchranné služby, 
důlní techniky, program pro děti, 
vstupné zdarma,

 � 19. srpna od 20 hodin, Chaos – 
DnB festival ve stylu drum and 
bass, vstupné 200 Kč,

 � 26. a 27. srpna vždy od 20:30 
hodin, Těšínské divadlo – Krzywy 
kościół, dvě představení divadelní 
inscenace známého románu Karin 
Lednické, hráno v polském jazyce 
s českými titulky, vstupné: 300 Kč.

https://www.facebook.com/events/782905960094067
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Extrémní triatlon v Brušperku  
završil jubilejní dvacátý ročník
BRUŠPERK – Krásné, byť poněkud větr-
né počasí, teplá a oproti dřívějšku 
i čistá voda, méně startujících dětí, 
ale téměř stovka účastníků a účastnic 
v hlavní kategorii,  a především žád-
ná vážná újma na zdraví. Tak vypadal 
jubilejní 29. ročník X-Runto Xtreme 
Triathlonu Brušperk, který se konal 
za podpory srdcovkového programu 
Nadace OKD.

„Závod se konal poprvé v červnu 
2003 jako nultý zkušební ročník, je-
hož se tehdy zúčastnilo pouze sedm 
startujících. Postupem času se z něj 
stala nedílná součást triatlonové-
ho kalendáře mnoha sportovců, a to 
nejen z Česka. Pravidelně k nám za-

vítají účastníci z Polska, Slovenska,  
v minulosti tu byli i z Litvy či Velké 
Británie. Od roku 2019 je zařazen 
i závod žákovských kategorií, aby-
chom se pokusili přitáhnout ke spor-
tu mládež. To vše díky stálým, ale 
i příležitostným partnerům a spon-
zorům, kteří se podílejí na financová-
ní akce, nebo poskytnou věcné dary 
pro umístěné v jednotlivých katego-
riích,“ popisoval Jan Holanik, patron 
projektu zaměstnaný u dárcovské fir-
my Green Gas DPB. Nadace OKD, jak 
upozornil, extrémní brušperský triat-
lon podporuje už od roku 2014!

„Na startu žáků se sešlo celkem 
patnáct závodníků, což je poměrně 

málo, ale taková už je doba. O pozná-
ní lepší to bylo v hlavní kategorii, kde 
se sešlo osmadevadesát startujících 
z Česka, Slovenska a Polska. V muž-
ské kategorii se potkali loňský výher-
ce Jiří Klíma s předloňským vítězem 
Borisem Janatou, a tak byl očekáván 
souboj hlavně mezi těmito dvěma. 
Nakonec si však prvenství nečeka-
ně připsal Vojtěch Bednarský z Titan 
Trilife před Filipem Hanslianem 
a Borisem Janatou,“ komentoval le-
tošní ročník Holanik.

V kategorii děvčat se podle něj oče-
kával taktéž souboj mezi loňskou ví-
tězkou Veronikou Holanikovou a ví-
tězkou z let 2017 a 2020 Annou 
Lužnou. „První jmenovaná je ov-
šem momentálně v neporazitelné 
formě, a tak se radovala z vítězství 
i tentokrát. Druhá nakonec finišova-
la Michalina Bak z Polska a třetí pak 
Lužná,“ uvedl Holanik.

Krásný závod, jehož dospělé kate-
gorie čekaly disciplíny osm set met-
rů plavání, osmadvacet kilometrů jíz-
da na horském kole (trasa vedla i oko-
lo Dolu Staříč) a čtyřkilometrového 
běhu, si nakonec užili všichni startu-
jící. „Důležité bylo, že se vše obešlo 
bez vážnějšího zranění, a tak může-
me s dobrým pocitem uzavřít dvace-
tiletou historii jednoho z nejpopulár-
nějších triatlonů v regionu,“ zakončil 
Holanik.

PANORAMA
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MFK Karviná oslavuje návrat mezi nejlepší české týmy.
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Domácí fanoušci a podpora těžařů, obojí pomohlo k úspěchu.

Brušperský extrémní triatlon se letos konal podvacáté.
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VZPOMÍNÁME

„Kdo byl milován, není zapomenut.“
Dne 31. 5. 2023 jsme si připomněli 8. výročí úmrtí pana MILANA 
KOZIELA z Orlové Poruby, bývalého zaměstnance Dolu Darkov.
Dne 12. 6. 2023 jsem vzpomněli jeho nedožité 75. narozeniny.
S láskou a úctou vzpomínají manželka Zdeňka, syn Milan a dcera 
Monika s rodinami.

„To, že se rána zahojí, je jen zdání.
V srdci zůstává bolest a vzpomínání.“
Dne 10. června jsme vzpomněli 5. smutné výročí úmrtí pana PETRA 
SLAZYKA. S láskou a úctou vzpomíná manželka Šárka s rodinou.

Karvinská pohádka s dobrým koncem: 
MFK je zpět v nejvyšší fotbalové soutěži!

KARVINÁ – Městský fotbalový klub (MFK) 
v jubilejní dvacáté sezoně dokázal s ge-
nerálním partnerem, společností OKD, 
splnit svůj hlavní cíl: Karviná se pro se-
zonu 2023/2024 stane městem, kde se 
bude hrát nejvyšší česká fotbalová sou-
těž! Áčko v zelenočerných hornických 
barvách skončilo na špici druholigo-
vé tabulky s šestapadesáti body a o čty-
ři překonalo druhý Vyškov. Zahanbit se 
ostatně nenechalo „béčko“ ani doros-
tenci U18, kteří taktéž získali tituly.

„Náročná a těžká sezóna, kterou 
se nám podařilo zakončit pohádko-
vě! Áčko, béčko i dorost U18, to bylo 
období, jaké se už asi nebude opako-
vat. Všechno je to umocněné tím, že 
se to podařilo v jubilejní sezóně, pro-
tože letos si připomínáme dvacet let 
od vzniku klubu. Je to něco neuvě-
řitelného, lépe to snad ani napláno-
vat nešlo! Všichni fanoušci a příz-
nivci MFK by si toho, stejně jako my 
v klubu, měli vážit. Našim fanouš-
kům patří velký dík. Jejich podpo-
ra v domácích i venkovních duelech 
byla důležitá a odměna se dostavila. 
Znovu po roce budou chodit na nej-
lepší týmy z celého Česka,“ hodnotil 

sportovní ředitel karvinského fotba-
lu Lubomír Vlk.

Tomáš Hejdušek z pozice trené-
ra navázal, že úspěch se dostavil prá-
vě díky skvělým výkonům v domácím 
prostředí v Ráji: „ Když jsem sem mi-
nulý rok v létě přicházel, tak jsem ří-
kal, že bych z našeho stadionu chtěl 
udělat: Můj dům, můj hrad! Zkrátka 
jsme lidem chtěli dělat radost, což 
se podařilo, protože doma jsme tři-
náctkrát vyhráli, jednou remizova-
li a pouze jednou prohráli. Za to pa-
tří velký dík právě našim fanouš-
kům. Domácí zápasy tedy byly dů-
ležitým prvkem spolu s jarní částí, 
ve které jsme pouze jednou prohrá-
li a hned sedmkrát udrželi čisté kon-
to.“ Kouč připomenul i fakt, že v jarní 
části byla Karviná s jedna-třiceti body 
nejlepším druholigovým mančaftem. 
„V létě jsme tvořili nový tým, v zimě 
jsme ho vhodně doplnili a okysliči-
li. Na jaře jsme byli tedy dobře fun-
gující stroj, který si šel za svým cílem. 
Když se na jaro podíváme jako celek, 
tak i s přípravnými zápasy jsme pro-
hráli pouze dvakrát. Naučili jsme se 
vyhrávat! Rád bych ale také ocenil ve-

dení klubu, které chodí téměř na kaž- 
dý trénink, na každý zápas béčka či li-
gového dorostu U19. Ti lidi mají fotbal 
rádi a to je zkrátka nádhera,“ radoval 
se Hejdušek.

Vlk poznamenal, že to ale nebyla žád-
ná legrace, protože Karviné odešlo přes 
dvacet hráčů a obměnil se i trenérský 
kádr. „Prošli jsme si těžkými měsíci, ale 
ten závěr byl fantastický. Když to vezmu 
od začátku, tak nebylo moc času na se-
stavení a sehrání týmu. Hráči přicháze-
li postupně, někdy i den před zápasem. 
Zkoušeli jsme různé varianty a způso-
by hry, přišla i nějaká zranění. Opravdu 
podzim byl nesmírně náročný. V duchu 
jsem si říkal, že postup je jen zbožným 
přáním. Zaznamenal jsem názory, že 
Karviná to po sestupu musí zvládnout… 
Nebyla to pravda, protože my jsme 
opravdu stvořili za pochodu kompletně 
nový tým. V zimní přípravě jsme kvalit-
ně trénovali, byl čas na sehrání, přivedli 
jsme několik hráčů a věřili, že pokud by-
chom v úvodu porazili Příbram a stáh-
li ji na tři body, tak jsme zpátky ve hře 
o postup,“ vysvětloval sportovní ředitel.

Postup je pro MFK každopádně 
doma, oslavy skončily a začala opět 

tvrdá práce: příprava na nejvyš-
ší tuzemskou soutěž. „Sedmdesát 
až osmdesát procent kluků je i pro 
ni pod smlouvou. A přesto inten-
zivně na kádru áčka pracujeme. 
Je potřeba ho zkvalitnit a rozší-
řit i kvůli béčku, které postoupilo 

do MSFL. Můžu už teď říct, že ně-
kteří hráči, o které jsme měli zájem, 
jsou už pryč a neposílí nás. Máme 
jasnou představu o postech, které 
potřebujeme posílit. Řešíme hrá-
če z Česka i ciziny, víc bych teď ne-
chtěl prozrazovat. Mohu nastínit, 
že máme například zájem o Lukáše 
Budínského, se kterým jednáme. 
I on má zájem u nás zůstat, takže 
věřím, že se domluvíme,“ usmívali 
se Vlk s Hejduškem.

V letní přípravě nastoupí Karviná 
proti slovenským a polským soupe-
řům, mimochodem třeba ve Stonavě, 
kde minimálně posledních osmde-
sát let nehrál žádný prvoligový tým, 
až teď se tam představí MFK pro-
ti Podbrezové. Naostro se pak nej-
vyšší česká fotbalová soutěž začí-
ná předposlední červencový víkend 
doma proti Zlínu, potom pokračuje 
v Olomouci. Očekávané slezské derby 
proti Baníku Ostrava je v plánu první 
listopadový víkend v Karviné.

Báňské vlaky po důlních vlečkách 
projíždí i okolo šachty ČSM-Sever
OSTRAVA – Alexander, Barbora, ČSM- 
Sever, Darkov, Žofie, Michal, Josefova 
jáma, Zárubek. To jsou, až na tu činnou 
stonavskou od společnosti OKD,  
historické šachty, kolem nichž každý 
víkend od červa do září znovu jezdí, 
po jinak neveřejných vlečkách sloužících 
ke svážení uhlí a materiálu, „báňské 
spěšné vlaky“. 

„Jejich pasažéři se mohou těšit 
na komentované projížďky. Vlaky vyjíždějí 
tradičně z nádraží v Ostravě a Havířově, ale 
nově také z polského Cieszyna. Po starých 
tratích, které v minulosti sloužily ke svážení 
uhlí z karvinských dolů, vedou dvě trasy 
a účastníci cesty si užijí výhledy do unikátní 
pohornické krajiny na pozůstatky těžkého 
průmyslu. Díky audiokomentáři a informač-
ním panelům na jednotlivých zastávkách 
budou moci nahlédnout i do historie tohoto 
území,“ oznámila Nikola Birklenová z mo-
ravskoslezského krajského úřadu.

První varianta trasy vede pohornickou 
krajinou z Cieszyna a Českého Těšína s cílo-
vou stanicí Josefova jáma, která se nachází 
poblíž ZOO Ostrava (zpět do Cieszyna se 
výletní vlak vydá v pozdním odpoledni už 
po hlavní trati,  opět ze zastávky Josefova 
jáma – ZOO Ostrava). Druhá trasa bude 
čistě po báňských vlečkách, v rámci ní 
budou vlaky vyrážet na přibližně tříhodino-
vou komentovanou jízdu v sobotu z nádraží 
Ostrava - Střed a v neděli z Havířova.

„Výletníci si prohlédnou například 
monumentální těžní věže typu Walsum 
u Dolu Barbora ve staré Karviné, pokochají 
se impozantním výhledem na Důl Darkov, 
dozví se třeba, proč dnes jáma Žofinka 
v Orlové slouží jako vodní nebo při troše 
štěstí narazí na horníky na posledním 

karvinském činném Dole ČSM- Sever. 
Na některých klíčových místech jsou pláno-
vané i zastávky, takže lidé budou moct 
na chvíli vystoupit, přečíst si zajímavosti 
na informačních panelech a v klidu si z to-
hoto zážitku pořídit na památku fotografie,“ 
řekl náměstek hejtmana kraje pro dopravu 
Radek Podstawka.

Jízdní řád, podrobnější informace 
a prodej vstupenek na jednotlivé jízdy 
jsou k dispozici na webových stránkách 
Slezského železničního spolku (slezskyze-
leznicnispolek.cz).

„Jsme velmi rádi, že úspěšný projekt 
pokračuje. Jízdy po vlečkách Ostravsko-
karvinského revíru se těší velkému zájmu 
jak železničních nadšenců, tak i široké ve-
řejnosti. Věříme, že tato unikátní železniční 
síť má svou budoucnost a může být nadále 
využívána například pro turistické účely 
v rámci programu POHO 2023 nebo pro 
kolejovou osobní dopravu mezi přilehlými 
obcemi. Nyní je to atraktivní podívaná 
do míst, kam se běžně po silnici nedo-
stanete,“ dodal Dariusz Seliga, předseda 
představenstva PKP CARGO International.

Báňské spěšné vlaky opět jezdí revírem.

Permanentky v předprodeji

FO
TO

: M
SK



číslo 6 | ročník 538 Z OKD

PŘIVEĎ NOVÉHO  
KOLEGU NA DŮL  
A ZÍSKEJ ODMĚNU  
20 000 Kč!

   

ODMĚNA BUDE VYPLACENA PO ODPRACOVÁNÍ PRVNÍCH 
4 MĚSÍCŮ NOVÝM ZAMĚSTNANCEM, KTERÝ V DANÉM OBDOBÍ:
	� odpracuje alespoň 85 % povinných dnů  
(dovolená se započítává do odpracované doby),
	� bude stále v pracovním poměru,
	� nebude ve výpovědní lhůtě,
	� neměl neomluvenou absenci.

Nabídka platí od 2. 1. 2023 do odvolání.

PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

Poradenské centrum OKD, a.s. 
třída Osvobození 1721/9, Karviná

+420 725 756 830
+48 694 629 890

     telefonicky  osobně     na webu

www.pracevokd.cz

PŘIJMEME:

	�Horníky raziče a rubače.
	�Horníky ostatních činností.
	�Důlní zámečníky a elektromontéry. 

Zapoj se do  LIGY NÁBORÁŘŮ a vyhraj dalších 30 000 Kč!
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